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Пры	вызначэнні	асновы	ў	неазначальнай	форме	дзеясло­

ва	ў	яе	не	ўключаюцца	суфіксы	 �ць
 �ц�
 �Îы:	спяваць, везці, 

бегÍы.	Не	ўваходзяць	у	аснову	дзеяслова	і	суфіксы	прошлага	

часу	 �Â�	 і	 �ў�:	радаваў  , думаў  ;	малявала, перадавала.

63. �ÁÀаÁаÆÓÂ заÀаÁÇі �. §ÈыÕÇі. ¤аÌіÕыÓÂ заÀаÁÇі разам з аÁÀаÁÇамі. 

Просяцца	на	вусначкі	
Акрайчыкі,	скібачкі,	лустачкі*.

  Пчаліная	справа.	 �лагі	з	яго	нырэц.
	 	Мядзведжая	страва.	 Скочыў	у	ваду	—

	 Тут	і	канец.

ВызначÓÂ  �  выÁзÂÈÂныÒ сÈоваÒ асновы  і  ÇанчаÏÇі. Пара�наÆÓÂ  Çарані 
і асновы � сÈоваÒ�аÁÀаÁÇаÒ.

 64. ®ÌіÕыÓÂ ÌрыÇазÇі
 усÏа�ÈÜÛчы ÌраÌуÕчаныÜ ÇанчаÏÇі � сÈоваÒ. Вы�
значÓÂ � ÀÚÏыÒ сÈоваÒ асновы. ªазавіÓÂ сÈовы з нуÈÜвым ÇанчаÏÇам.

1.	Пакармі	птушак	зімой	—	яны	аддзяч..	вясной.	�.	Плач..	хлеб,	
калі	яго	есцьф	дармаед.	�.	Лён	люб..	паклон.	�.	�н	пройдз..	па	вадзе	
і	не	намочыцца.	�.	Чмель	гудзе,	але	мёду	не	нос..	.

¼ÇіÜ ÌрыÇазÇі моÃна абqÜÁнаÓь у ÏÚму �ПраÓа�  �бÀрунÏуÆÓÂ своÆ аÁÇаз. 

§ 12. Корань слова (паўтарэнне).  
Аднакаранёвыя словы і формы аднаго і таго слова

65. ¡аÌо�ніÓÂ звÂсÏÇі Ìра Çорань. ПраіÈÛсÏруÆÓÂ ÌравіÈа �Èаснымі Ìры�
ÇÈаÁамі.

Словы	з	аднолькавым	па	значэнні	коранем	
называюць	@@@@@@@@@,	ці	@@@@@@@@@@@:	...

Корань	—	агульная	частка	@@@@@@@	слоў:	...

 ­азÀÈÂÁзьÓÂ маÈÛнаÇ. ¼ÇоÆ ÏÚмÂ �н ÌрысвÂчаны  
¼Ç вы разумÂÂÓÂ выраз дрэва жывіцца карэннем  

  Пчаліная
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66. ПрачыÏаÆÓÂ  вÂрÕ. ВызначÓÂ  ÜÀо  асно�нуÛ ÁумÇу. µÏо  зqÜ�ÈÜÂÓÓа 
свÜÏам ÁÈÜ ÀасÌаÁаро� 

�асцёўня*,	гасціннасць	і	госці	—	
У	словах	ёсць	роднае	штосьці.
�асцёўня	збірае	гасцей:
�асцюйце	ў	нас	як	часцей�
�асцёўня	гасцямі	багата.
Вітаць	вас	—	для	нас	гэта	свята.
                                В� �уковіÍ�

ВыÌіÕыÓÂ  аÁнаÇаран�выÜ  сÈовы.  ВызначÓÂ  �  іÒ  Çорань.  �бÀрунÏуÆÓÂ 
наÌісаннÂ арфаÀрамы �ПраваÌіс о, э, а�.
 ­асÏÈумачÓÂ  значÚннÂ  сÈова  гасцёўня  Ìраз  ÌаÁбор  аÁнаÇаран�выÒ. 

¼ÇаÜ  ÜÇасÓь  бÂÈаруса�  ÌÂраÁаÁзÂна  �  ÌрыÇазÓы  �ГосÓь  на  Áвор  v 
ÌіраÀі на сÏоÈ� 

67. ПрачыÏаÆÓÂ ÏÚÇсÏ. ªа ÇоÈьÇі сÚнсавыÒ часÏаÇ ÜÀо моÃна ÌаÁзÜÈіÓь  
Пра ÜÇуÛ сÜсÏру расÇазваÂ а�Ïар ÏÚÇсÏу  

�руйка	—	 імклівая	 сястра	�ра́слаўскіх	 азёр.	Выцякае	 рака	
з	 вялікага	 вадаёма	 �рывяты,	 на	 беразе	 якога	 месціцца	 горад	
�ра́слаў.	 Праз	 азёры,	 палі	 і	 пералескіс	 нясе	 свае	 воды	 �руйка	
праз	 �ра́слаўшчыну	 да	 Заходняй	�звіныф.	 Там,	 дзе	 злучаюцца	
дзве	ракі,	раскінулася	вялікае	старажытнае	паселішча	—	�руя.	
На	беларускай	зямлі	нямала	гарадоў	і	іншых	паселішчаў,	назвы	
якіх	нарадзіліся	ад	назваў	рэк.	Назва	горада	Полацка	паходзіць	
ад	(П�п)алаты,	Пінска	—	ад	(П�п)іны,	�еразіно	—	ад	(��б)ярэ­
зі	ны	(Паводле С� �ук)�

ВыÌіÕыÓÂ  з  ÏÚÇсÏу  аÁнаÇаран�выÜ  сÈовы  Áа  назо�ніÇа Браслаў.  ­ас�
ÏÈумачÓÂ  іÒ значÚнні. ªазавіÓÂ  інÕыÜ ÀруÌы аÁнаÇаран�выÒ сÈо�.

®ÌіÕыÓÂ аÌоÕні сÇаз
 расÇрываÛчы ÁуÃÇі. ВызначÓÂ асновы і ÇанчаÏÇі 
� сÈоваÒ.

Корань	—	 галоўная	 значымая	 частка	 слова:	 горад	 	—	

гарадскі	—	гарадок	 .
У	 аснове	 заключаецца	 асноўнае	 значэнне	 слова,	 а	 ў	 ко	­	

рані	—	 агульнае	 лексічнае	 значэнне	 роднасных	 слоў:	раÁа, 
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раÎны, зарÔÎны.	Роднаснымі	могуць	быць	словы	адной	(Âес	 ,		

Âясок	 , пераÂесак	 )	 і	 розных	часцін	мовы	(сад , садовы, 

пасадзіць)�

68. ªазавіÓÂ �чаÓв�рÏаÂ ÈіÕнÜÂ� � ÇоÃным раÁзÂ. ¤аÌіÕыÓÂ раÁы аÁ�
наÇаран�выÒ сÈо�. ВызначÓÂ �  іÒ Çарані. ­асÇаÃыÓÂ Ìра змÂны � ÇаранÜÒ.

1.	Зубр,	зубрыны,	зубрыць,	зубраня.
�.	�зень,	днець,	дзённы,	дно.
�.	Кніга,	кніжны,	кнігаўка,	кніжка.

 ­асÏÈумачÓÂ значÚннÂ сÈова зубрыць.

69. ПрачыÏаÆÓÂ і аÁÀаÁаÆÓÂ заÀаÁÇу. ´аму ÏÚÇсÏ маÂ ÏаÇуÛ назву  ­ас�
ÏÈумачÓÂ значÚннÂ сÈова руплівіца Ìраз ÌаÁбор аÁнаÇаран�выÒ.

Руплівіца

Вёрткая	кабетал	 Арэхаў	набрала.
Працавала	лета.	 Не	малола,
Не	мяла,	 Не	мясіла.
Не	шыла.	 �ару	шышак	нанасіла.
�рыбоў	насушыла.	 Не	піла,
Не	мыла,	 Не	ела.
Не	прала.	 �а	зімы	паспела.

                                                     £� Сторажава�

 ¼ÇіÜ  сÈовы  з  ÏÚÇсÏу  маÛÓь  амонімы   ¤аÌіÕыÓÂ  амонімы  Ìарамі.  Вы�
значÓÂ �  іÒ Çарані.

70. ��ÌраніÓÂ� Çорань. ¡аÈучыÓÂ Áа ÇоранÜ суфіÇсы і ÌрысÏа�Çі. ¤вÜр�
ніÓÂ �ваÀу
 ÕÏо Ìры �ÏварÚнні роÁнасныÒ сÈо� у Çорані моÀуÓь аÁбываÓÓа 
змÂны.

­вод­,	­рэч­,	­бяроз­,	­горад­,	­азёр­.

®ÇÈаÁзіÓÂ з Áвума заÌісанымі сÈовамі сÈовазÈучÚнні.
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71. ПрачыÏаÆÓÂ ÏабÈіÓу. ° ÜÇоÆ ÀрафÂ заÌісаны аÁнаÇаран�выÜ сÈовы
 
а � ÜÇоÆ v формы аÁнаÀо  і  ÏаÀо сÈова  ¡аÆÓÂ назвы Àрафам ÏабÈіÓы.

... ...

дрÓва
дрÓву
дрÓвам
на дрÓве

дрÓва
дрÓўца
дрÓўка
драўляны

®ÇÈаÁзіÓÂ нÂвÜÈіÇі  ÏÚÇсÏ са сÈовамі ÌÂрÕаÆ Àрафы.

Формы слова	ўтвараюцца	пры	яго	змяненні (скланенні	ці	
спражэнні):	свет Ê , у свец е , свет ам � вяз Ê , вяз еÏ , вяз Êць .

Аднакаранёвыя словы	 з’яўляюцца	 ў	 выніку	 ўтварэння	

новых	слоў:	бабёр — бабраня� лётаць — лётÍык — лётÍыца� 
Аднакаранёвыя	словы	маюць	розныя	значэнні.

72. ПрачыÏаÆÓÂ ÏÚÇсÏ. ° ÜÇоÆ ÇраінÂ �зніÇÈа выÓі �
нанÇа  ³і моÃна ÜÂ назваÓь віÁам нароÁнаÆ ÏворчасÓі 

Мастацтва	 вырабу	 ажурных	 узораў	 з	 бе­
лай,	чорнай	ці	каляровайс	паперы	называецца	
выцінанкай*	або	выразанкай.	Назва	выцінанка	
паходзіць	ад	слова	выцінаць —	‘выразаць	што­
небудзь	з	паперы	ці	іншага	матэрыялу’.

Выцінанка	 ўзнікла	 ў	 Кітаі.	 У	 �еларусі	 мастацтва	 выразан	­	
ня	з	паперы	з’явілася	ў	97*	стагоддзі.

Важная	асаблівасць	выразанак	з	паперы	—	сіметрыял.	Самі	
ўзо	ры	ч..сцей	ге..метрычныя	раслінныя.	Але	нярэ..ка	б..ларускія	
майстры	выразаюць	і	фігуры	жывёл	людзей	(Паводле tВясёлкі|)�

ВыÌіÕыÓÂ � асобныÜ  ÀруÌы аÁнаÇаран�выÜ сÈовы Áа назо�ніÇа выра­
занка  і формы ÀÚÏаÀа сÈова.

³і  зqÜ�ÈÜÛÓÓа  сÈовы  выцінанка  і  выразанка аÁнаÇаран�вымі   ´ым 
аÁрозніваÛÓÓа аÁнаÇаран�выÜ сÈовы аÁ сіноніма� 

®ÌіÕыÓÂ аÌоÕні абзаÓ  ÏÚÇсÏу
  усÏа�ÈÜÛчы ÌраÌуÕчаныÜ ÈіÏары  і  сÏа�
вÜчы знаÇі ÌрыÌынÇу. 
 ­азÀÈÂÁзьÓÂ  маÈÛнаÇ  выÓінанÇі.  µÏо  на  ім  аÁÈÛсÏравана   ¡а  сÈо� 

зубр  і бусел ÌаÁбÜрыÓÂ аÁнаÇаран�выÜ сÈовы. 

выц�Äа́ÄÁа
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�вярÄ�це ўвагÊ� 
Мова	ўвесь	час	знаходзіцца	ў	развіцці.	Словы	могуць	набы­

ваць	іншае	значэнне,	знікаць	з	ужывання,	змяняць	сваю	мар­

фемную	 будову.	 Напрыклад,	 сёння	 словы	 сталіц а , народ ,  

гасцінец , перамог а 	 падзяляюцца	толькі	на	корань	 і	канча­

так.	Раней	у	іх	вылучаліся	карані	стал-, -род-, гасц-, -мог­.

73. ПрачыÏаÆÓÂ ÏÚÇсÏ. ¼Ç Áа�нÂÆ называÈі ÈÂÇара�  і раÏаваÈьніÇа� 

Словы	веды і	ведзьма	 ў	 старажытнасці	мелі	аднолькавы	ко­
рань.	Роднасным	для	 іх	 з’яўлялася	 слова	ведаць.	Сёння	корань	

слова	 ведзьма супадае	 з	 асновай	—	 ведзьма.	 Раней	 ведзьмамі	
называлі	лекараў	 і	ратавальнікаў.	¶ны	валодалі	 глыбокімі	веда­
мі,	імкнуліся,	каб	іх	племя	не	зведала	бяды	і	нястачы	(Паводле 
�� �удзюк)�

ВыÌіÕыÓÂ  з  ÏÚÇсÏу  аÁнаÇаран�выÜ  сÈовы  Áа  сÈова  веды  і  абазначÓÂ 
�  іÒ  Çорань. ¼ÇіÜ  змÂны аÁбыÈісÜ  �  Çорані  Ìры �ÏварÚнні  роÁнасныÒ сÈо�  
° ÜÇіÒ формаÒ сÈова веды сусÏраÇаÂÓÓа � ÏÚÇсÓÂ 
 ¤наÆÁзіÓÂ  �  ÏÚÇсÓÂ  аÌорныÜ  сÈовы.  ПÂраÇаÃыÓÂ  ÏÚÇсÏ  Ìа  аÌорныÒ 

сÈоваÒ.

 74. °сÏанавіÓÂ  аÁÌавÂÁнасÓь  ÌаміÃ  фразÂаÈаÀізмамі  і  іÒ  сÚнсавымі 
ÒараÇÏарысÏыÇамі. ¤аÌіÕыÓÂ фразÂаÈаÀізмы
 расÇрываÛчы ÁуÃÇі. 

1)	глядзець	у	(корань);
�)	пусціць	(корань);
�)	вырваць	з	(корань).

а)	‘трывала,	 надоўга	 абаснавацца	
дзе­небудзь,	 абзавесціся	 гаспа­
даркай’;

б)	‘унікаць	у	сутнасць	якой­небудзь	
справы’;

в)	‘зусім,	канчаткова	пазбавіцца	ад	
чаго­небудзь’.

ВызначÓÂ  Çорань  у  формаÒ  сÈова  корань.  ¼ÇіÜ  змÂны  �  ім  аÁбыÈісÜ 
Ìры змÜнÂнні сÈова  
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